

CITIZEN BAROMETER OF PEACE AND SECURITY IN THE DEMOCRATIC REPUBLIC OF CONGO

Produced and directed by the Pamoja kwa Amani Consortium, C-PKA / with the support of PAEMA, Special Issue of August 21, 2025 for the special attention of the members of the United Nations Security Council.

From the security and peace index in the provinces of North and South Kivu:

There is no peace, let alone security, in the entire two provinces. Everyday it is not known if we will survive. Getting through a day, sleeping, and waking up alive is currently a miracle. Attacks against peaceful citizens have become commonplace. Killings, assassinations, massacres, forced deportations, torture, and flagrant violations of human rights have reached unbearable proportions.

As we publish this special issue of our barometer, information received from our branches across the East indicates large-scale preparations for the resumption of war on all front lines. All sides are strengthening their troops and weapons. We have serious concerns about the coming days and weeks. There is no indication that peace will return. The various agreements in both Doha and Washington remain unfulfilled, and the divergent lines between the parties continue to widen.

At the same time, our sources on the ground report the continuation of massacres and killings deliberately targeted against civilians, particularly in areas controlled by the Rwandan-backed AFC/23 rebel movement, but also in certain areas controlled by loyalist forces and their so-called "wazalendo" allies. All these acts constitute war crimes, crimes against humanity and serious human rights violations and should not go unpunished.

On the suffering of the people of the East:

As if the killings and other massacres were not enough, the populations of the East, particularly those in rebel-occupied areas, are facing a true humanitarian disaster. At the beginning of the rainy season, many people are living under the stars, at the mercy of all kinds of bad weather, far from their villages, fleeing the hostilities between the various belligerents. The humanitarian situation of the populations of the East is a true catastrophe that defies all understanding and should challenge every human conscience. In the Walikale and Lubero territories of North Kivu, populations are fleeing en masse the resumption of hostilities between the AFC/M23 rebels and loyalist forces. The same situation is observed in the territories of Walungu, Uvira, Mwenga, and Fizi in South Kivu Province. More than 7 million internally displaced people are without any humanitarian assistance. They are abandoned to this sad fate.

The recent attacks against civilians in Kaniola in Walungu Territory, where several civilians were killed following armed attacks carried out by elements of the AFC/M23 rebellion, have brought to the fore the need for all stakeholders to scrupulously respect the ceasefire and comply with International Humanitarian Law, which makes the protection of civilians an obligation for all belligerents. In Kaniola, as elsewhere, it is still clearly established that this war remains primarily linked to the illegal exploitation of natural resources, particularly so-called strategic minerals.

As if that were not enough, the parallel administration established by the AFC/M23 rebels is engaging in acts of administrative, financial, fiscal and parafiscal harassment. In the areas under their control, they are imposing taxes, duties and other fees at exorbitant amounts

without taking into account the already chaotic situation in which the population lives in these entities. Thus, for example, it is now required that all vehicle owners (private or public transport) register their vehicle for a fixed fee of \$100 USD after which they are all required to insure their vehicles with a newly established insurance company. Beyond these requirements, economic operators are subject to tax obligations that go beyond any normal framework. And failure to comply exposes citizens to acts of torture and even death: "taxes and other fees are collected with weapons in hand."

The start of the school year is scheduled for the entire Democratic Republic of Congo on September 1, 2025. Millions of children in the East will be unable to return to school due to war and insecurity. Many schools have been destroyed by the warring parties. Many students have fled their villages and are now living in the wilderness. The future of millions of Congolese children is thus seriously compromised.

Specters of Balkanization, despair and feeling of abandonment by the world:

Thirty years of suffering, thirty years of unjust and unjustified war, thirty years of ordeal and apocalypse; thirty years during which, in the total indifference of humanity, one of the greatest devastating and murderous armed conflicts has taken place, with more than 8 million deaths. The Congolese of the East - men, women, youth, and the elderly, are savagely massacred and exterminated. Thirty years during which the world pretended to mobilize by deploying a United Nations mission, the largest peacekeeping mission in the world, but which failed to restore or impose peace despite having all the means to do so. Thirty years during which various initiatives compete against each other, with none succeeding.

With the advent of the current U.S. administration and thanks to the personal commitment of President Donald Trump of the United States of America, a glimmer of hope began to appear. Thanks to the so-called Washington and Doha processes, a peace agreement was signed between Rwanda and the DRC on June 27 in Washington, D.C. A Declaration of Principles was signed in Doha on July 19 between the Government of the DRC and the AFC/M23 rebel movement. The Congolese populations in general and those in the East in particular began to harbor enormous hopes, believing that this time the war in their country was ending. Unfortunately, these great hopes are fading and giving way to despair and total disappointment. All these agreements remain merely deals on paper. The situation on the ground continues to worsen.

Even more worrying is this trend towards the materialization of the division of Congo through what is called "balkanization." Today, all the signs show us that we are heading straight towards the effective balkanization of the DR Congo. In the provinces currently under Rwandan occupation, with their AFC/M23 allies, a parallel administration is crystallizing, engaging in sovereign acts that only a duly established state authority can take. The rebel administration is taking its place and taking force. Taxes and duties are being collected. Civil status documents such as marriages and birth registrations are being established and issued. In short, a state within another state.

And even greater is the concern of the people of the East is the simplistic and light manner in which the government in Kinshasa seems to be managing. While the hut continues to burn, it is observed that in Kinshasa the time has come for battles of political positioning and retention of power. The latest actions taken by the authorities in Kinshasa corroborate this legitimate fear that animates the people of the East. Was it really appropriate to proceed with the change of government without waiting for the holding and organization of a national

dialogue? Is it really appropriate to convene the electorate for local elections that could be held in the two large provinces of the East of the country?

Recommendations:

- The United Nations Security Council should act while there is still time by utilising all its power, which involves the enforcement and implementation of all its resolutions on DRC;
- UN Security Council Resolution 2773 is an indispensable instrument to ending violence in the DRC and bringing peace: thirty years of suffering is too much;
- Targeted and effective sanctions against all those responsible for crimes against humanity, killings, human rights violations and other abuses perpetrated in the east of the DRC must be designated with urgency ;
- The East of the DRC must be declared a global humanitarian emergency zone and the belligerents must allow for the delivery of humanitarian aid to internally displaced persons and other vulnerable parts of the population severely affected by the war;
- Local civil society organizations in the East including major groups such as the Pamoja kwa Amani Consortium need to be supported in order to obtain the inclusion and participation of local communities in all peace-building efforts in the DRC.

Together let's build peace!

Pamoja Tujenge Amani!

Together, let's build peace!

Press Contact:

www.pamojakwaamani.org/ / pamojakwaamanioscrdc@gmail.com
+243998893542 / +243 859170689/+243970887677 / +243997129105 / +243993445077

**BAROMETRE CITOYEN DE LA PAIX ET DE LA SECURITE EN REPUBLIQUE
DEMOCRATIQUE DU CONGO**

**Produit et réalisé par le Consortium Pamoja kwa Amani, C-PKA /avec le soutien de
PAEMA, Numéro Spéciale du 21 Aout 2025 à l'intention particulière des membres du
Conseil de Sécurité des Nations Unies.**

De l'indice de sécurité et de Paix dans les Provinces du Nord et Sud-Kivu :

Sur l'ensemble de deux provinces il n'y règne ni paix encore moins la sécurité. Tous les indicateurs et indices sont totalement au rouge. L'Espérance de vie dans les zones sous occupation se trouve être de 24heures : passer une journée, dormir et se réveiller en vie relève actuellement de miracle. Les attaques orientées contre les paisibles citoyens sont devenues monnaie courante. Les tueries, les assassinats, les massacres, les déportations forcées, les tortures, les violations flagrantes des droits de l'homme ont atteint des proportions insupportables.

A l'heure où nous mettons en ligne ce numéro spécial de notre baromètre, des informations reçues de nos antennes d'un peu partout à l'Est font état d'une préparation a grande échelle de la reprise de la guerre sur toutes les lignes de front. Tous les camps se renforcent en hommes et en armement. Nous avons de sérieuses craintes sur les jours et semaines à venir.

Aucun indice ne laisse présager le retour de la paix. Les différents accords tant de Doha que de Washington restent lettres mortes et les lignes divergentes entre les parties prenantes ne cessent de se distancer.

Au même moment, nos sources sur terrain font état de la continuation des massacres et tueries savamment orientées contre les civils, notamment dans les zones contrôlées par le mouvement rebelle AFC/23 soutenu par le Rwanda, mais également dans certains milieux sous contrôle des forces loyalistes et leurs alliés dits ‘wazalendo’. Tous ces actes sont constitutifs des crimes de guerre, crimes contre l’humanité et de graves violations des droits humains et ne devraient rester impunis.

De la souffrance des populations de l’Est :

Comme si les tueries et autres massacres ne suffisaient pas, les populations de l’Est, notamment celles des zones sous occupation rebelle font face à un véritable désastre humanitaire. En ce début de la saison pluvieuse, de nombreuses populations vivent à la belle étoile à la merci de toutes sortes d’intempéries loin de leurs villages fuyant les hostilités entre différents belligérants. La situation humanitaire des populations de l’Est est une véritable catastrophe qui dépasse tout entendement et qui devrait interpeller toute conscience humaine. Dans les territoires de Walikale et Lubero au Nord-Kivu des populations fuient en masse la reprise des hostilités entre les rebelles de l’AFC/M23 et les forces loyalistes. La même situation s’observe dans les territoires de Walungu, Uvira, Mwenga et Fizi dans la Province du Sud-Kivu. Tous ces déplacés internes qui viennent à ces plus de 7 millions d’autres sont sans aucune assistance humanitaire ; ils sont abandonnés à leur triste sort.

Les récentes attaques orientées contre les civils à Kaniola dans le Territoire de Walungu où plusieurs civils ont été fauchés à la suite des attaques armées menées par les éléments de la rébellion de l’AFC/M23 sont venues remettre sur la sellette la nécessité pour toutes les parties prenantes de respecter scrupuleusement le cessez-le-feu et respecter le Droit international humanitaire qui fait de la protection des civils une obligation pour tous les belligérants. A Kaniola comme ailleurs, il est encore clairement établi que cette guerre reste principalement liée à des visées d’exploitation illégale des ressources naturelles, notamment les minerais dits stratégiques.

Comme si cela ne suffisait pas, l’administration parallèle instaurée par les rebelles de l’AFC/M23 se livre à des actes de tracasseries administratives, financières, fiscales et parafiscales. Dans les zones sous leur contrôle, ils instaurent des taxes, impôts et autres redevances en le fixant à des montants exorbitants sans tenir compte de la situation déjà chaotique dans laquelle vit la population dans ces entités. Ainsi, par exemple, il est désormais imposé à tout propriétaires de véhicule (privé ou de transport en commun) de faire enregistrer son engon roulant moyennant un montant forfaitaire de 100\$ (cent dollars américains) ; après quoi ils sont tenus tous de faire assurer leur véhicule auprès d’une société d’assurance nouvellement installée. Au-delà des exigences, les opérateurs économiques sont astreints à des obligations fiscales qui débordent tout cadre normal. Et ne pas s’y conformer expose les citoyens à des actes de torture (bastonnade) et même à la mort : ‘les taxes et autres redevances sont recouvertes armes à la main’.

La rentrée scolaire est prévue sur l’ensemble de la République Démocratique du Congo ce 01 septembre 2025. Ils sont plusieurs millions ces enfants de l’Est qui ne sauront pas reprendre le chemin de l’école suite à la guerre et à l’insécurité. De nombreuses écoles ont été détruites par les belligérants. De nombreux élèves ont fui leurs villages et se retrouvent dans la nature. L’avenir de millions d’enfants congolais se retrouvent ainsi sérieusement compromis.

Spectres de la Balkanisation, désespoir et sentiment d'abandon par le monde :

Trente ans de souffrance, Trente ans de guerre injuste et injustifiée, Trente ans de calvaire et d'apocalypse ; trente ans ou dans l'indifférence totale de l'humanité, il se vit l'un de plus grand dévastateur et meurtrier conflit armé avec plus de 8 millions de morts. Les congolais de l'Est, les hommes, les femmes, les jeunes, les personnes de troisième âge sont sauvagement massacrés et exterminés.

Trente ans où le monde a fait semblant de se mobiliser en y déployant une mission des Nations Unies, la plus importante mission de maintien de la paix à travers le monde, mais qui n'a pas réussi à rétablir la paix ni à l'imposer alors qu'elle en avait tous les moyens. Trente ans ou diverses initiatives ont rivalisé d'ardeur, sans pour autant y parvenir.

Avec l'avènement de l'actuelle administration américaine et grâce à l'engagement personnel du Président Donald Trump des États-Unis d'Amérique, une lueur d'espoir commençait à transparaître. Grâce aux processus dits de Washington et de Doha, sanctionnés respectivement par l'accord de paix entre le Rwanda et la RDC signé le 27 juin à Washington et la Déclaration de principes signé à Doha le 19 juillet entre le Gouvernement de la RDC et le mouvement rebelle de l'AFC/M23, les populations congolaises en général et celles de l'Est en particulier ont commencé à nourrir d'énormes espoirs croyant que cette fois-ci la guerre prenait fin dans leur pays. Fort malheureusement ces gros espoirs s'envolent et cèdent la place au désespoir et à la déception totale. Tous ces accords restent des lettres mortes. La situation sur terrain ne cesse de s'empirer.

Plus inquiétant encore est cette tendance à la matérialisation de la division du Congo par ce qu'on appelle "balkanisation". Aujourd'hui tous les indices nous montrent que nous allons tout droit vers la balkanisation effective de la RD Congo. Les provinces actuellement sous occupation rwandaise avec leurs alliés de l'AFC/M23 une administration parallèle se cristallise se livrant à des actes régaliens que seule une autorité étatique dûment établie peut prendre. L'administration rebelle prend place et force. Des taxes et impôts sont collectés. Des actes de l'état civil comme les mariages et les enregistrements de naissance sont établis et délivrés. Bref, un État dans un autre État.

Et plus grande est encore l'inquiétude des populations de l'Est c'est la manière aussi simpliste et légère avec lesquelles semble gérer le Gouvernement de Kinshasa. Alors que la case ne cesse de brûler, il s'observe que de l'autre côté à Kinshasa l'heure est à des batailles de positionnement politique et de conservation du pouvoir. Les derniers actes pris par les autorités de Kinshasa viennent corroborer cette crainte légitime qui anime les populations de l'Est. Était-il vraiment opportun de procéder au changement de gouvernement sans attendre la tenue et l'organisation d'un dialogue national ? Est-ce vraiment opportun de convoquer l'électorat pour les élections locales qui pourraient se tenir sans les deux grandes provinces de l'Est du pays ?

Recommandations :

- Le Conseil de Sécurité des Nations Unies devrait se ressaisir pendant qu'il est encore temps en redonnant aux Nations Unies toute leur puissance qui passe par la mise en exécution volontaire et/ou forcée de toutes ses résolutions ;
- Faire de la Résolution 2773 l'unique et indispensable instrument pour la fin de la violence en RDC et l'imposition de la Paix : trente ans de souffrance, c'en est trop ;

- Prendre des sanctions sévères et à impact rapide contre tous les responsables de crimes contre l'humanité, les tueries, les violations de droits de l'homme et autres sévices perpétrés à l'Est de la RDC ;
- Décréter l'Est de la RDC en une zone d'urgence humanitaire mondiale et obliger les belligérants à permettre la livraison de l'aide humanitaire aux déplacés internes et autres catégories vulnérables de la population fortement affectée par la guerre ;
- Soutenir les organisations locales de la société civile de l'Est à travers ses grands regroupements comme le Consortium Pamoja kwa Amani afin d'obtenir l'inclusion et la participation des communautés locales à toutes les démarches de recherche de la paix en RDC.

Ensemble construisons la paix !

Pamoja Tujenge Amani !

Together, let's build peace!

Contact Presse:

www.pamojakwaamani.org / pamojakwaamanioscrdc@gmail.com

+243998893542 / +243 859170689/+243970887677 / +243997129105 / +243993445077